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I. Elnökségi ülés 
 

December 16-án, on-line tartotta meg a KKTSZ elnöksége az év utolsó ülését. Süle András 
elnök évlezáró, rövid megbeszélésre invitálta a tagokat, de – mint mondta -, bár az év lassan 
véget ér, még sok feladat van hátra. Ezek elvégzését nehezíti, hogy a kórházi, egészségügyi 
átszervezések rendszerszinten zajlanak, és ezekről elég keveset lehet tudni. Ezt az időszakot 
rövid megtorpanás szokta jellemezni, de mint annyi más szabály, ez sem működik 2020-ban - 
folytatta. Az intézkedések tempója, mértéke sem torpant meg, de reményét fejezte ki, hogy 
azért a kórházi gyógyszerészeknek alkalmuk lesz legalább néhány napot nyugalomban, 
békében eltölteni.  
 
Tájékoztatóját a két ülés közötti események ismertetésével folytatta.  

 
Az országos tiszti főgyógyszerész a kamara elnökségi ülésen jelezte, hogy időnként 

szívesen részt venne a területi szervezetek elnökségi ülésein. A részvétel lehetővé tenné, 
hogy mélyebben tájékozódhasson a gyógyszerészeket érdeklő kérdésekről, véleményekről. Az 
ülés résztvevői El Koulali Zakariás meghívását előremutató és pozitív lépésnek tartották. 
Ennek megfelelően a KKTSZ elnöksége a hivatalos meghívást előkészíti és továbbítja az 
OGYÉI felé. 
 
A FIP elnökének, Dominique Jordannek a vakcinációról szóló kezdeményezése 14-én 
érkezett meg. A FIP szerint a vakcináció végrehajtása logisztikai és humán-erőforrás 
problémákat hozhat felszínre, ezért célszerű lenne a tagállami döntéshozóknak felajánlani a 
közforgalmi gyógyszertárakban végzett vakcinációról rendelkezésre álló bizonyítékokat és 
értékeléseket. A gyógyszerészi szervezeteket a FIP arra kérte, hogy ezeket javaslatként küldjék 
el a tagállamok egészségügyi vezetéséhez. Süle András szerint az ötlet üdvözlendő, ráadásul a 
vakcináció minden tekintetben klasszikus, egészségügyi szakemberek által végzett 
egészségügyi tevékenység lehetne.  
 
A KKTSZ elnöksége részéről elhangzott vélemények egy része szerint az oltásban való 
részvétel problematikus lehet; már az oltóanyag kezelése is rizikós; hatósági felelősségi kört és 
logisztikai kérdéseket, pl. a hűtőlánc megszakadásának problémáját is felveti. Mások viszont a 
veszélyek mellett a lehetőségeket látták meg, azt, hogy a közforgalmú gyógyszerészek ezáltal 
is demonstrálhatják, hogy az egészségügyi ellátórendszer szerves részei, és ha szükséghelyzet 
van, kibővített szerepekben is lehet rájuk számítani. Volt, aki példákat hozott arra, hogy egyes 
országokban természetes, hogy a gyógyszertárban oltanak. Süle András szerint az ötlet hazai 
megvalósításának nincs nagy realitása, de úgy látta, hogy a leterhelt orvostársadalom 
fogadókészsége most nagyobb, mint korábban volt. Az akciónak komoly PR-értéke is lenne, 
sokat javíthatna a hivatás megítélésében.  
 
A négy gyógyszerésztudományi kar, az MGYT és a KKTSZ képzési kimeneti 
követelményrendszerre vonatkozó javaslatait elfogadták, és továbbították az ITM-nek. 
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Az asszisztensi licenszvizsgák tárgyában, területi szervezetként a képzési és vizsgarendszerről 
véleményt fogalmaztunk meg – folytatta az elnök beszámolóját. Megvalósulni látszik a cél, 
hogy a (szak)asszisztens-képzésre ráépülő modulokkal lehessen végzettséget, 
licenszvizsgát szerezni. Egyelőre három témában hirdetik meg; ezek: a betegre szóló 
gyógyszerosztás és citosztatikus keverékinfúzió-készítés, továbbá a parentális oldatkészítés. A 
modulokra épülő, rövid képzés a gyógyszerészek számára is megfelelő módszer lehet a 
különféle kompetenciák megszerzésére – utalt a jövőbeli tervekre Süle András. 
 
A Köztestületi Napokról elmondta, hogy sok kolléga kapott kitüntetést (a névsort ld. lejjebb). 
Soós Gyöngyvér professzor asszonynak ítélték a kamarai életműdíjat. Az elnök szerint a klinikai 
gyógyszerészek reprezentációja kiemelkedő volt.  
 
A Favipiravir, Remdesivir esetében normalizálódik a helyzet –sorolta tovább az elmúlt hónap 
eseményeit. A Favipiravir alkalmazása továbbra is felveti a hospitalizáció előtti 
alkalmazhatóság kérdését: a rendelkezésre álló klinikai bizonyítékok szerint a favipiravir 
messze nem „utolsó mentsvár” a terápiában – ez téves gyakorlat. A kollégák tapasztalatai ezt 
erősítették meg: a szabályozási környezet ugyanakkor nem könnyíti meg a gyógyszer Covid-
járóbetegnek való adását.  
 
Az elnök szóvá tette egyes enoxaparint tartalmazó készítmények árképzési gyakorlatát és 
annak körülményeit. A szabad versenyt ritkán segítik a monopol helyzetek – tették hozzá az 
elnökség tagjai, akik azt is fontosnak látták, hogy az árkontroll mellett a szükséges finanszírozás 
mellett is érvelni szükséges. 
 
Az Egészségügyi Szakmai Kollégium Traumatológiai tagozata megkereste a kórházi 
gyógyszerészek kollégiumát és a KKTSZ elnökét, hogy közös fellépést szorgalmazzon a 
VTE-profilaxis és terápiás protokollok felülvizsgálata ügyében a hatóság és finanszírozó 
felé – tette a témához Süle András. A kórházi gyógyszerészek segíthetnek nemzetközi 
evidenciákat keresni arról: hol, milyen esetekben fogadják el a NOAK-okat. A szakirodalmi 
kutatásra Gyimesi Nóra és Merczel Sára jelentkezett, valamint csatlakozott a munkacsoporthoz 
Nagy Eszter Erika és Tátrai Tibor is. A cél, hogy a kutatásra hivatkozva az OGYÉI-vel 
együttműködésben áttekinthetővé váljak a finanszírozási és indikációs kérdések.  
 
Kovács Ildikó a jogállási törvénnyel kapcsolatban nem tudott újabb fejleményekről 
beszámolni. A törvény szerint a főigazgató, a gazdasági igazgató, és az orvos- és ápolási 
igazgató felett a munkáltatói jogkört az országos kórház-főigazgató gyakorolja majd. A 
foglalkoztatottak körében a munkáltatói jogkör megmarad az intézményvezetőknél. Számos 
kérdést kell még tisztázni a végrehajtási utasításban és egyéb jogforrásokban, például azt, hogy 
mi lesz a klinikai vizsgálatok sorsa. Nem tudjuk, a szándékot sem ismerjük. Január vége felé a 
kollégáknak meg kell kapniuk a munkaszerződés-ajánlatot, hogy február 28-án a tényleges 
munkaszerződéseket meg lehessen kötni. Kovács Ildikó szerint sok tisztázatlan kérdés maradt 
még, például az egyes illetményelemek, a díjazás és a pótlékok ügye. A változások egyike, 
hogy a vezetői megbízás határozatlan időre szól az eddigi öt év helyett, de bármikor 
visszavonható. Az illetményről szólva megerősítette, hogy ameddig a gyógyszerészek a törvény 
hatálya alá tartoznak, addig rájuk is vonatkozik a bértábla - legalábbis szándék szintjén. Egy 
kérdésre válaszolva elmondta, hogy továbbra is lesz ügyeleti díj, de annak mértékét nem 
határozták meg. Végül Kovács Ildikó hozzátette, hogy a járványügyi készültséget egy 
kormányrendelettel meghosszabbították jövő nyárig. 
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A munkacsoportok beszámolója meglehetősen rövid volt, amit az előző ülés óta eltelt, a 
szokásosnál kurtább intervallum, a munkák feltorlódása, illetve a munkacsoport vezetőjének 
távolléte okozott.  
 
A finanszírozási felmérés témájában januárra születik meg a képviselhető koncepció. 
 
Az oktatási munkacsoport a pontszerző továbbképzésekkel halad tovább; folyamatban van az 
előadók felkérése. Az akkreditációval is időben vagyunk – hangzott a megnyugtató beszámoló.  
 
A közösségépítő csapat megkezdte a hallgatói és diákpályázatok anyagának megírását. 
Januárra összerakják a költségvetést, amelynek összegét – megszavazása esetén – a nyertesek 
ajándékainak megvásárlására fordítják. Február elején kiküldik a felhívást, a beérkezés 
határideje március 31., április végén, május elején kiértékelik a pályamunkákat, majd a Premier-
esten adják át a díjakat. 
 
A kommunikáció folyamatos volt befelé, a saját tagok irányában, és kifelé - MGYK, 
partnerszervezetek, nyilvánosság - felé. A cél a tagok minél teljesebb és gyorsabb tájékoztatása, 
valamint az együttműködések és a kapcsolatok, kapcsolatrendszerek alakítása, erősítése volt. 
Ehhez jó eszköz lesz a saját honlap, amely teret nyit a megbeszélésre, a vélemények 
elmondására és a közös álláspontok kiérlelésére. Ezen a felületen képviselhetjük saját 
magunkat, és megmutathatjuk, kik és milyenek vagyunk – hangzott el a beszámolóban.  
 
Pongrácz Gábor hivatalvezető elmondta, hogy adminisztrációs teendői kapcsán már 
tájékoztatta az FB-t a bevételek alakulásáról, majd röviden ismertette a KKTSZ pénzügyi 
helyzetét. Az előző elnökségi ülésen hozott határozatnak megfelelően a tagság megszűnéséről 
szóló határozatokat az érintetteknek kiküldte; visszajelzés eddig nem érkezett. Végül 
köszönetet mondott az elnökség tagjainak munkájáért. 
 
Süle András csatlakozott a köszönetnyilvánításhoz. Mint mondta, „nem volt könnyű évünk, 
senki sem számított rá januárban, hogy ilyen események várnak ránk”. Köszönetet mondott az 
elnökség tagjainak helytállásukért, kitartásukért, aktív munkájukért.  „A munkacsoport- 
struktúra beváltotta a hozzá fűzött reményeket, a feladatok megosztását” – vonta le a 
következtetést. „Sokat végeztünk, értékes dolgok jöttek létre és vannak születőben” – értékelte 
a működést. Megköszönte a nem gyógyszerész közreműködők munkáját is. Kiemelte Koncz 
Mária véleményének, tanácsainak és eltérő nézőpontjának termékeny voltát és Pongrácz Gábor 
hivatalvezetői feladatainak magas szintű ellátását. Az ülés zárásaként egy „sokkal 
nyugalmasabb, békésebb” évet kívánt minden kollégának. 
A következő elnökségi ülés időpontja: 2021. január 13. 
 
 

II. Kamarai hírek 
 

Az idei Gyógyszerész Köztestületi Napon virtuálisa átadták az idei díjakat. Egy későbbi, 
2021-es rendezvényen teremtenek lehetőséget a személyes átvételre.  
 
Díjazott kórházi gyógyszerészek:  
 
PRO PRAXIS PHARMACIAE: Dr. Csontos Júlia Diána, a budapesti Bajcsy-Zsilinszky 
Kórház és Rendelőintézet Intézeti és Borostyán Gyógyszertár főgyógyszerész-helyettese. 
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PRO HOMINE NOBILE PHARMACIAE: Dr. Bodó Gabriella, tíz évig a B.-A.-Z. Megyei 
Kórház és Egyetemi Oktató Kórház főgyógyszerésze, 2017-től a SZTE ÁOK Központi 
Gyógyszertárát irányítja. 
 
KIVÁLÓ GYÓGYSZERÉSZI GONDOZÁSI DÍJ: Dr. Vida Róbert, a PTE Gyógyszerészeti 
Intézet és Klinikai Központi Gyógyszertár szakgyógyszerésze. 
 
 

A kamara decemberi üléséről 
 

Az elnökség – ahogy már megszokhattuk – on-line tartotta meg december 10-i ülését. Az 
ülés elején El Koulali Zakariás országos tiszti főgyógyszerész ismertette az idei év fontosabb 
eseményeit. Kifejezte szándékát az OGYÉI és a Kamara országos vezetőivel kialakult jó 
együttműködés kiterjesztésére. Ennek érdekében a területi szervezetekkel közös programokat 
terveznek. 

 
Hankó Zoltán elnöki beszámolóját a kormányzati egyeztetések témájával kezdte. Több 
megbeszélésen is szó volt - az EESZT kontrollja mellett - az internetes 
gyógyszerforgalmazás, a csomagküldés és a házhoz szállítás összehangolt 
újraszabályozásáról és a gyógyszertárak tulajdonlásával kapcsolatos előírások 
érvényesítéséről. A kamara elnöke az ezzel kapcsolatos kamarai javaslatokat eljuttatta az 
illetékesekhez. Ismét napirendre került a magyar gyógyszerek piaci részesedésének és a 
generikus szabályozás rendezésének kérdése. „Az ügyben politikai döntés várható” – mondta 
az elnök. Új szakaszába érkezett a gyógyszerészi Képzési és Kimeneti Követelmények 
(KKK) egyeztetése. A lakossági és a kórházi-klinikai gyógyszerellátásban, az iparban, a 
nagykereskedelemben, a hatósági és a kutatói munkakörökben szükséges alapvető elvárásokat 
sikerült az új KKK-ba beépíteni. A négy gyógyszerésztudományi kar, az MGYT és az MGYK 
közös, végleges javaslatát az ITM-be decemberben juttatták el. 
 
 

Köztestületi Napok 
 

A X. Gyógyszerész Köztestületi Nap(ok)”-ról készült összefoglaló a Gyógyszerészi Hírlap 
decemberi számában olvasható (5. o.) 
https://www.mgyk.hu/admin/data/file/20201209/gyh2012.pdf  
 
 

Röviden 
 
A november 4-i mini szimpózium előadóval készült interjúkat a GYH decemberi számában 
olvashatják. Témák: dr. Bartus György: Az expediálás, szabályozása és gyakorlata, dr. Nyíri 
László: A NEAK elszámolás, dr. Torma Ádám: Csomagküldés, házhoz szállítás és az internetes 
gyógyszerrendelés, dr. Hankó Zoltán: A vis major expediálási helyzetek gyakorlata és 
lehetséges szabályozás. 
 
Budapest, 2020. december 23. 
 
Az MGYK-KKTSZ kiadványa 
Felelős kiadó: Dr. Süle András 
Szerkesztő: Dr. Koncz Mária 


